

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي  
دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

CL/207/2-P.1  
22 آذار/ مارس 2021

المجلس الحاكم  
البند رقم 2

اعتماد قواعد الاجراءات الخاصة  
بالجلسات الافتراضية للجمعية العامة  
واللجان الدائمة

قواعد الاجراءات الخاصة لتنظيم سير  
الجلسات الافتراضية للجمعية العامة واللجان الدائمة

اتخذت اللجنة التنفيذية، في جلستها المنعقدة في 18 كانون الثاني/يناير 2021، عدداً من القرارات المتعلقة بشكل وهيكल الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي، المقرر عقدها تقريباً خلال الأسبوع الذي يبدأ في 24 أيار/ مايو 2021.

تم إنشاء فريق عامل لدراسة قواعد الإجراءات الخاصة/ المبسطة الممكنة لتنظيم سير الدورات الافتراضية للجمعية العامة واللجان الدائمة (الجمعية العامة الـ 142 ولكن أيضاً الجمعيات العامة المستقبلية المحتملة التي تُعقد في شكل افتراضي).

ترأس الفريق العامل السيد ج. مودندا (زمبابوي) وتآلف من ممثلي اللجنة التنفيذية من مصر والباكستان وسويسرا وأوروغواي وأوزبكستان وزمبابوي، بالإضافة إلى رئيس مكتب النساء البرلمانيات ورئيس مجلس منتدى البرلمانيين الشباب والأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي، وقد اجتمع في 26 شباط/ فبراير. وقام الفريق العامل بدراسة وتعديل مشروع قواعد الاجراءات الخاصة الذي أعدته الأمانة بدعم من المستشار القانوني المستقل. تمت الموافقة عليه من قبل اللجنة التنفيذية في جلستها يوم 22 آذار/ مارس 2021.

والمجلس الحاكم مدعو الآن إلى الموافقة على هذه الوثيقة قبل انعقاد الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي (دورة افتراضية)، من خلال إجراء الموافقة الضمنية الخطية. ومن المقرر بعد ذلك اعتماد قواعد الإجراءات الخاصة هذه رسمياً من قبل المجلس الحاكم في جلسته الأولى في 24 مايو/ أيار.



## I. قواعد الاجراءات الخاصة للجمعية العامة (الاجتماع في شكل افتراضي)

يستمر تطبيق قواعد الجمعية العامة بالكامل، إلا في حالة تعارضها مع قواعد الإجراءات الخاصة هذه، وفي هذه الحالة يشكل قرار الجمعية العامة باعتماد قواعد الإجراءات الخاصة هذه قراراً بتعليق قواعد الجمعية العامة بالقدر اللازم.

قواعد الجمعية العامة التي سيتم تعليقها هي كما يلي:

القواعد 4 إلى 6 فيما يتعلق بمكان ومدة الجمعية العامة المادية

المادة 9 فيما يتعلق باللجنة التوجيهية

القواعد 11 و 12 و 15.3 فيما يتعلق بالبند الطارئة

المواد من 17 إلى 20 فيما يتعلق بالتعديلات والتعديلات الفرعية

المواد من 28 إلى 32 فيما يتعلق بالتصويت

المادة 33 فيما يتعلق بالنصاب القانوني

المادة 34 فيما يتعلق بالأغلبية

### 1. الحضور

1.1 يكون حضور الأعضاء والأعضاء المنتسبين والمراقبين من خلال الوصول الآمن إلى مؤتمر الفيديو أو غير ذلك من الوسائل الإلكترونية التي تسمح للممثلين بالاستماع إلى المشاركين الآخرين ومخاطبة الاجتماع عن بُعد حسب الاقتضاء.

1.2 لأغراض الحضور والتصويت، سيتم تقييم شمولية وفود الأعضاء بموجب المادتين 10 و 15 (ج) من النظام الأساسي على أساس القائمة المقدمة من كل عضو لغرض التسجيل بحلول الموعد النهائي المحدد أدناه.

## 2. التسجيل

2.1 يجب أن يتم التسجيل من خلال نظام عبر الإنترنت وفقاً للممارسات المتبعة. يتعين على كل عضو في الاتحاد البرلماني الدولي يشارك في الدورة إرسال الاسم والجنس والعمر وتفاصيل الاتصال بمندوبيه بالإضافة إلى نسخة رسالة رسمية من رئيس البرلمان أو رئيس مجموعة الاتحاد البرلماني الدولي المعنية.

2.2 الموعد النهائي للتسجيل هو 15 يوماً قبل افتتاح الدورة. لن يكون من الممكن إجراء تغييرات أخرى على تشكيل الوفود بعد ذلك التاريخ إلا في حالة القوة القاهرة التي تمنع عضو مسجل من حضور الدورة. يجب أن يتم التصديق على وجود مثل هذه الحالة من قبل رئيس البرلمان أو رئيس مجموعة الاتحاد البرلماني الدولي المعنية من خلال رسالة خطية إلى الأمين العام.

## 3. النصاب القانوني

يستخدم عدد الأعضاء المسجلين عند الموعد النهائي للتسجيل المشار إليه في القاعدة 2.2 من قواعد الإجراءات الخاصة هذه لتحديد النصاب القانوني.

## 4. مخاطبة الجمعية

4.1 خلال الدورة الافتراضية، يجب أن تقتصر بيانات المندوبين على دقيقتين.

4.2 يجوز للمندوبين أيضاً تقديم بيانات خطية إما بالإنجليزية أو الفرنسية (اللغات الرسمية للمنظمة) مع الإشارة إلى بند جدول الأعمال الذي يشيرون إليه، قبل افتتاح دورة الجمعية العامة. يجب أن تكون البيانات الخطية بديلاً للمداخلات الحية. ويتم نشرها على صفحة ويب مخصصة وتشكل جزءاً من السجلات الرسمية للدورة.

4.3 يجوز للمندوبين أيضاً تقديم بيانات فيديو مسجلة مسبقاً مع الإشارة إلى بند جدول الأعمال الذي يشيرون إليه، قبل افتتاح الدورة. يجب أن تكون بيانات الفيديو المسجلة مسبقاً بديلاً للمداخلات الحية.

4.4 يجب على أي مندوب يرغب في أخذ الكلمة أن يبدي رغبته في الكلام. يجب على المندوب الذي يرغب في إثارة نقطة نظام فيما يتعلق ببيان يتم الإدلاء به خلال الدورة أن يبدي عزمه على القيام بذلك. ويبت الرئيس في نقطة النظام وفقاً للمادة 23 من لائحة الجمعية العامة.

4.5 المراقبون مدعوون إلى تقديم بيانات خطية إما بالإنجليزية أو الفرنسية (اللغات الرسمية للمنظمة) مع الإشارة إلى بند جدول الأعمال الذي يشيرون إليه، قبل افتتاح دورة الجمعية العامة. يتم نشر هذه البيانات على صفحة ويب مخصصة.

## 5. اتخاذ القرار

تُعتمد جميع قرارات الجمعية العامة المتخذة في دورة افتراضية، بقدر الإمكان، بتوافق الآراء. في ضوء الطبيعة الافتراضية للدورة والقيود التقنية، يجب تقديم القرارات التي أعدتها اللجان الدائمة ونتائج المناقشة العامة التي أقرتها اللجنة التنفيذية لاعتمادها من قبل الجمعية العامة من خلال الموافقة الضمنية الخطية على النحو المبين في المادة 6 أدناه .

## 6. إجراء الموافقة الضمنية الخطية

6.1 يسري إجراء الموافقة الضمنية الخطية التالي فيما يتعلق بأي اقتراح يقرر رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، بعد مشاورات غير رسمية، أنه مناسب لاعتماده دون مزيد من المناقشة من قبل الجمعية العامة.

6.2 بناءً على طلب الرئيس، يحيل الأمين العام إلى الأعضاء أي اقتراح من هذا القبيل للنظر فيه بموجب الموافقة الضمنية الخطية هذه.

6.3 يجب أن تحتوي المراسلة على نص المقترح/ات التي سيتم النظر فيها بموجب الموافقة الضمنية الخطية هذه. يجب إرسال أي اعتراض خطياً، بما في ذلك عن طريق البريد الإلكتروني، وموجه إلى الأمين العام. يجب أن يكون الاعتراض قد تم استلامه في غضون 15 يوماً من تاريخ إرسال البلاغ.

6.4 في حالة عدم استلام اعتراضات خطية من ثلث الأعضاء أو أكثر في الموعد المحدد، يعتبر الاقتراح المعني معتمداً بشكل صحيح من قبل الجمعية العامة. تُدرج الاعتراضات في الحواشي الملحققة بنص القرار أو المقرر بمجرد اعتماده.

6.5 يقوم الأمين العام بإبلاغ نتيجة الموافقة الضمنية الخطية لجميع الأعضاء في أقرب وقت ممكن بعد الموعد النهائي المحدد المشار إليه أعلاه. في حالة وجود اقتراح تم اعتماده وفقاً للموافقة الضمنية الخطية، يكون تاريخ مراسلة الأمين العام بهذا المعنى هو تاريخ اعتماد الاقتراح.



6.6 مع عدم الإخلال بما ورد أعلاه، يجوز للعضو شرح موقفه فيما يتعلق بمقترح يخضع للموافقة الضمنية الخطية من خلال تقديم بيان خطي يتعلق بذلك، لنشره على موقع الاتحاد البرلماني الدولي. يجب أن يتم استلام البيانات الخطية من قبل الأمين العام بحلول التاريخ المحدد لتلقي الاعتراضات. يجب توفير البيانات الخطية على موقع الاتحاد البرلماني الدولي لأغراض إعلامية فقط. يجب أن تظهر كما تم تقديمها وبلغة (لغات) التقديم. لا يعتبر تقديم بيان خطي وفقاً لهذه الفقرة اعتراضاً.

## II. قواعد الإجراءات الخاصة للجان الدائمة (اجتماع في شكل افتراضي)

يجب أن يستمر تطبيق لائحة اللجان الدائمة بالكامل، إلا في حالة تعارضها مع قواعد الإجراءات الخاصة هذه، وفي هذه الحالة يشكل قرار المجلس الحاكم باعتماد قواعد الإجراءات الخاصة هذه قراراً بتعليق القواعد ذات الصلة للجان الدائمة بالقدر اللازم.

القواعد الخاصة باللجان الدائمة التي سيتم تعليقها هي كما يلي:

القاعدة 7 الفقرة 6 فيما يتعلق بانتخاب أعضاء المكتب بالاقتراع السري

القاعدة 13 الفقرة 2 فيما يتعلق بالموعد النهائي لتقديم التعديلات

القاعدة 18 فيما يتعلق بالموعد النهائي لتقديم الاقتراحات بشأن البنود الموضوعة

القواعد من 24 إلى 26 فيما يتعلق بمعالجة التعديلات والتعديلات الفرعية

القاعدة 32 فيما يتعلق بالاقتراحات الإجرائية.

القاعدة 33 فيما يتعلق بالاجتماعات العامة

القاعدتان 35 و 36 بشأن طريقة التصويت

القاعدة 37 فيما يتعلق بتقسيم الاقتراحات

القاعدة 38 فيما يتعلق بالمقاطعة وتعليل التصويت

القاعدة 39 فيما يتعلق بالنصاب القانوني

القاعدة 40 فيما يتعلق بقرارات اللجان الدائمة ومكاتبها



## 1. الحضور

يجب أن يكون حضور الأعضاء والأعضاء المنتسبين والمراقبين من خلال الوصول الآمن إلى المؤتمرات عبر الفيديو أو غيرها من الوسائل الإلكترونية التي تسمح للممثلين بالاستماع إلى المشاركين الآخرين ومخاطبة الاجتماع عن بُعد حسب الاقتضاء.

## 2. النصاب القانوني

يجوز للجنة الدائمة أن تجتمع وتجري مداولات بغض النظر عن عدد الأعضاء الحاضرين.

## 3. مخاطبة اللجان الدائمة

3.1 خلال الدورة الافتراضية، يجب أن تقتصر بيانات الأعضاء على دقيقتين.

3.2 يجوز للأعضاء تقديم بيانات خطية إما بالإنجليزية أو الفرنسية (اللغات الرسمية للمنظمة) مع الإشارة إلى بند جدول الأعمال الذي يشيرون إليه، قبل افتتاح دورة اللجنة الدائمة المعنية. يجب أن تكون البيانات الخطية بدلاً من التدخلات الحية. يتم نشرها على صفحة ويب مخصصة وتشكل جزءاً من السجلات الرسمية للدورة.

3.3 يجب على أي عضو يرغب في أخذ الكلمة أن يبدي رغبته في الكلام. يجب على العضو الذي يرغب في إثارة نقطة نظام فيما يتعلق ببيان تم الإدلاء به خلال الجلسة أن يبدي عزمه على القيام بذلك. يبت الرئيس في نقطة النظام وفقاً للقاعدة 28 من قواعد اللجان الدائمة.

3.4 يجوز للمراقبين تقديم بيانات خطية إما بالإنجليزية أو الفرنسية (اللغات الرسمية للمنظمة) مع الإشارة إلى بند جدول الأعمال الذي يشيرون إليه، قبل افتتاح دورة اللجنة الدائمة المعنية. يتم نشر هذه البيانات على صفحة ويب مخصصة.

## 4. اتخاذ القرار

يتم اعتماد جميع قرارات اللجان الدائمة المتخذة في دورة افتراضية، قدر الإمكان، بتوافق الآراء. يجب وضع قواعد مخصصة لاعتماد القرارات البنود الموضوعية، من خلال عملية شفافة وشاملة.

## 5. إجراء الموافقة الضمنية الخطية

5.1 يسري إجراء الموافقة الضمنية الخطية التالي فيما يتعلق بأي اقتراح يقرر رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، بعد مشاورات غير رسمية، أنه مناسب لاعتماده دون مزيد من المناقشة.

5.2 بناء على طلب الرئيس، يحيل الأمين العام إلى الأعضاء أي اقتراح من هذا القبيل للنظر فيه بموجب إجراء الموافقة الضمنية الخطية هذا.

3.5 يجب أن يحتوي البلاغ على نص المقترح/ات التي سيتم النظر فيها بموجب إجراء الموافقة الضمنية الخطية هذا. يجب إرسال أي اعتراض خطياً، بما في ذلك عن طريق البريد الإلكتروني، وموجه إلى الأمين العام. يجب أن يكون الاعتراض قد تم استلامه في غضون 15 يوماً من تاريخ إرسال البلاغ.

5.4 في حالة عدم استلام اعتراضات خطية من ثلث الأعضاء أو أكثر بحلول الموعد النهائي المحدد، يُعتبر الاقتراح المعني معتمداً بشكل صحيح. تُدرج الاعتراضات في الحواشي الملحقة بنص القرار أو المقرر بمجرد اعتماده.

5.5 يقوم الأمين العام بإبلاغ نتيجة إجراء الموافقة الضمنية الخطية لجميع الأعضاء في أقرب وقت ممكن بعد الموعد النهائي المحدد المشار إليه أعلاه. في حالة وجود مقترح تم اعتماده وفقاً لإجراء الموافقة الضمنية الخطية، يكون تاريخ إبلاغ الأمين العام بهذا المعنى هو تاريخ اعتماد المقترح.

5.6 مع عدم الإخلال بما ورد أعلاه، يجوز للعضو شرح موقفه فيما يتعلق بمقترح يخضع للموافقة الضمنية الخطية من خلال تقديم بيان خطي يتعلق بذلك، لنشره على موقع الاتحاد البرلماني الدولي. يجب أن يتم استلام البيانات الخطية من قبل الأمين العام بحلول التاريخ المحدد لتلقي الاعتراضات. يجب توفير البيانات المكتوبة على موقع الاتحاد البرلماني الدولي لأغراض إعلامية فقط. يجب أن تظهر كما تم تقديمها وبلغتها (لغات) التقديم. لا يعتبر تقديم بيان خطي وفقاً لهذه الفقرة اعتراضاً.



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 142nd IPU ASSEMBLY

## Virtual session, 24-28 May 2021

Governing Council  
Item 2

CL/207/2-P.1  
22 March 2021

### Adoption of the Special Rules of Procedure for the virtual sessions of the Assembly and Standing Committees

#### Special Rules of Procedure to regulate the conduct of virtual sessions of the Assembly and Standing Committees

*At its sitting of 18 January 2021, the Executive Committee took a number of decisions regarding the format and structure of the 142nd IPU Assembly, to be held virtually during the week of 24 May 2021.*

*A Working Group was established to examine possible special/simplified Rules of Procedure to regulate the conduct of virtual sessions of the Assembly and Standing Committees (142nd Assembly but also possible future Assemblies held in virtual format).*

*The Working Group, chaired by Mr. J.F.N. Mudenda (Zimbabwe) and composed of the Executive Committee representatives from Egypt, Pakistan, Switzerland, Uruguay, Uzbekistan and Zimbabwe, as well as the President of the Bureau of Women Parliamentarians, the President of the Board of the Forum of Young MPs and the IPU Secretary General, met on 26 February. The Working Group examined and amended the draft special rules of procedure prepared by the Secretariat with the support of the independent Legal Counsel. These were approved by the Executive Committee at its sitting on 22 March 2021.*

*The Governing Council is now invited to endorse this document in advance of the 142nd IPU Assembly (virtual session), through the written silence procedure. These Special Rules of Procedure would then be formally adopted by the Governing Council at its first sitting on 24 May.*

#### **I. Special Rules of Procedure for the Assembly (meeting in virtual format)**

The Rules of the Assembly shall continue to apply in full, except to the extent that they are inconsistent with these Special Rules of Procedure, in which case the decision of the Assembly to adopt these Special Rules of Procedure shall constitute a decision to suspend the relevant Rules of the Assembly to the extent necessary.

The Rules of the Assembly that shall be suspended are the following:

- Rule 4 to 6 with regard to the venue and duration of a physical Assembly
- Rule 9 with regard to the Steering Committee
- Rules 11, 12 and 15.3 with regard to emergency items
- Rules 17 to 20 with regard to amendments and sub-amendments
- Rules 28 to 32 with regard to voting
- Rule 33 with regard to quorum
- Rule 34 with regard to majorities

#IPU142



## **1. ATTENDANCE**

1.1 Attendance by Members, Associate Members and Observers shall be through secured access to videoconference or other electronic means allowing representatives to hear other participants and to address the meeting remotely as appropriate.

1.2 For the purpose of attendance, and voting, the gender inclusiveness of delegations of Members under Articles 10 and 15(c) of the Statutes will be assessed on the basis of the list submitted by each Member for the purpose of registration by the deadline indicated below.

## **2. REGISTRATION**

2.1 Registration shall take place through an online system in accordance with established practice. Each IPU Member participating in the session shall communicate the name, gender, age and contact details of its delegates as well as the scan of an official letter from the Speaker of parliament or the President of the IPU Group concerned.

2.2 The deadline for registration shall be 15 days before the opening of the session. No further changes to the composition of delegations will be possible after that date except in case of force majeure preventing a registered member from attending the session. The existence of such a situation must be certified by the Speaker of the Parliament or the President of the IPU Group concerned through a written communication to the Secretary General.

## **3. QUORUM**

The number of registered delegations at the registration deadline indicated in Rule 2.2 of these Special Rules of Procedure shall be used to establish the quorum.

## **4. ADDRESSING THE ASSEMBLY**

4.1 During the virtual session, statements by delegates shall be limited to two minutes.

4.2 Delegates may also submit written statements in either English or French (the official languages of the Organization) with an indication of the agenda item to which they refer, in advance of the opening of the session of the Assembly. Written statements shall be in lieu of live interventions. These shall be posted on a dedicated web page and shall form part of the official records of the session.

4.3 Delegates may also submit pre-recorded video statements with an indication of the agenda item to which they refer, in advance of the opening of the session. Pre-recorded video statements shall be in lieu of live interventions.

4.4 Any delegate wishing to take the floor should signal their wish to speak. A delegate wishing to raise a point of order in relation to a statement made during the session should signal their intention to do so. The President will rule on the point of order in accordance with Rule 23 of the Rules of the Assembly.

4.5 Observers are invited to submit written statements in either English or French (the official languages of the Organization) with an indication of the agenda item to which they refer, in advance of the opening of the session of the Assembly. Such statements shall be posted on a dedicated web page.

## **5. DECISION-MAKING**

All decisions of the Assembly taken in a virtual session shall be, as far as possible, adopted by consensus. In view of the virtual nature of the session and of technical limitations, resolutions prepared by the Standing Committees and outcomes of the General Debate endorsed by the Executive Committee shall be submitted for adoption by the Assembly through the written silence procedure as outlined in Rule 6 below.

## **6. WRITTEN SILENCE PROCEDURE**

6.1 The following written silence procedure shall apply in respect of any proposal that the IPU President determines, following informal consultations, is suitable for adoption without further discussion by the Assembly.

6.2 At the request of the President, the Secretary General shall transmit to Members any such proposal for consideration under this written silence procedure.

6.3 The communication shall contain the text of the proposal(s) to be considered under this written silence procedure. Any such objection shall be conveyed in writing, including by email, and addressed to the Secretary General. The objection must have been received within 15 days of the date of the dispatch of the communication.

6.4 In the absence of the receipt by the stipulated deadline of written objections from one third or more of Members, the proposal concerned shall be considered as having been validly adopted by the Assembly. Objections shall be reproduced in footnotes appended to the text of the resolution or decision once adopted.

6.5 The Secretary General shall communicate the outcome of the written silence procedure to all Members as soon as possible after the set deadline referred to above. In the case of a proposal that is adopted pursuant to the written silence procedure, the date of the Secretary General's communication to that effect shall be the date of adoption of the proposal.

6.6 Without prejudice to the above, a Member may explain their position in respect of a proposal that is subject to the written silence procedure by submitting a written statement relating thereto, for posting on the IPU website. Written statements should be received by the Secretary General by the date set for receipt of objections. Written statements shall be made available on the IPU website for information purposes only. They shall appear as submitted and in the language(s) of submission. Submission of a written statement in accordance with this paragraph shall not be considered as an objection.

## **II. Special Rules of Procedure for the Standing Committees (meeting in virtual format)**

The Rules of the Standing Committees shall continue to apply in full, except to the extent that they are inconsistent with these Special Rules of Procedure, in which case the decision of the Governing Council to adopt these Special Rules of Procedure shall constitute a decision to suspend the relevant Rules of the Standing Committees to the extent necessary.

The Rules of the Standing Committees that shall be suspended are the following:

- Rule 7 paragraph 6 with regard to the election of Bureau members by secret ballot
- Rule 13 paragraph 2 with regard to the deadline for submission of amendments
- Rule 18 with regard to the deadline for the submission of proposals for subject items
- Rules 24 to 26 with regard to the treatment of amendments and sub-amendments
- Rule 32 with regard to procedural motions.
- Rule 33 with regard to public meetings
- Rule 35 and 36 with regard to the method of voting
- Rule 37 with regard to division of proposals
- Rule 38 with regard to interruption and explanation of the vote
- Rule 39 with regard to quorum
- Rule 40 with regard to the decisions of the Standing Committees and their Bureaux

### **1. ATTENDANCE**

Attendance by Members, Associate Members and Observers shall be through secured access to videoconference or other electronic means allowing representatives to hear other participants and to address the meeting remotely as appropriate.

### **2. QUORUM**

A Standing Committee may meet and deliberate irrespective of the number of members present.

### **3. ADDRESSING THE STANDING COMMITTEES**

3.1 During the virtual session, statements by members shall be limited to two minutes.

3.2 Members may submit written statements in either English or French (the official languages of the Organization) with an indication of the agenda item to which they refer, in advance of the opening of the session of the Standing Committee concerned. Written statements shall be in lieu of live interventions. These shall be posted on a dedicated web page and shall form part of the official records of the session.

3.3 Any member wishing to take the floor should signal their wish to speak. A member wishing to raise a point of order in relation to a statement made during the session should signal their intention to do so. The President will rule on the point of order in accordance with Rule 28 of the Rules of Standing Committees.

3.4 Observers may submit written statements in either English or French (the official languages of the Organization) with an indication of the agenda item to which they refer, in advance of the opening of the session of the Standing Committee concerned. Such statements shall be posted on a dedicated web page.

### **4. DECISION-MAKING**

All decisions of Standing Committees taken in a virtual session shall be, as far as possible, adopted by consensus. Ad-hoc rules shall be established for the adoption of resolutions and subject items, through a transparent and inclusive process.

### **5. WRITTEN SILENCE PROCEDURE**

5.1 The following written silence procedure shall apply in respect of any proposal that the IPU President determines, following informal consultations, is suitable for adoption without further discussion.

5.2 At the request of the President, the Secretary General shall transmit to Members any such proposal for consideration under this written silence procedure.

5.3 The communication shall contain the text of the proposal(s) to be considered under this written silence procedure. Any such objection shall be conveyed in writing, including by email, and addressed to the Secretary General. The objection must have been received within 15 days of the date of the dispatch of the communication.

5.4 In the absence of the receipt by the stipulated deadline of written objections from one third or more of Members, the proposal concerned shall be considered as having been validly adopted. Objections shall be reproduced in footnotes appended to the text of the resolution or decision once adopted.

5.5 The Secretary General shall communicate the outcome of the written silence procedure to all Members as soon as possible after the set deadline referred to above. In the case of a proposal that is adopted pursuant to the written silence procedure, the date of the Secretary General's communication to that effect shall be the date of adoption of the proposal.

5.6 Without prejudice to the above, a Member may explain their position in respect of a proposal that is subject to the written silence procedure by submitting a written statement relating thereto, for posting on the IPU website. Written statements should be received by the Secretary General by the date set for receipt of objections. Written statements shall be made available on the IPU website for information purposes only. They shall appear as submitted and in the language(s) of submission. Submission of a written statement in accordance with this paragraph shall not be considered as an objection.